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Pasohlávky v obrazech
Začátek letošního jara se dá označit za to pravé středoevropské. Teploty rostly pozvolna, slunečné dny střída-

ly ty deštivé a  příroda se pozvolna probouzela. Stromy začaly kvést a  po polích se kromě traktorů proháněli 
i zajíci nebo srnky. Pak ale nastal duben a s ním přišlo i pravé aprílové počasí. Teplé slunné dny střídaly deště 
a objevily se i noční mrazíky. Ty udělaly vrásky na čele zejména zemědělcům a zahrádkářům. Nyní už se mrazíků 
bát nemusíme a s blížícím se létem vyhlížíme tropické dny, na které jsme u nás už také zvyklí.
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Informace z obce
Od začátku letošního roku proběhlo v naší obci několik 

investic, které mají za úkol zlepšit nejen podobu naší vesnice, 
ale usnadnit i život jejích obyvatel.

Už v lednu byl do místní knihovny pořízen nový nábytek 
v hodnotě 29.000 Kč. Jak už jsme informovali v minulém čís-
le, během března proběhla oprava dřevěného mostku 
na cyklostezce ve směru do Kempu Merkur. Ta vyšla celkově 
na  183.000 Kč. Dále byly vybudovány schůdky u  Fitness, 
v hodnotě 63.000 Kč. Vzhled fotbalového hřiště a jeho okolí 
jistě vylepšila i  nová pergola u  kabin za  168.000 Kč a  také 
nové lavičky, na které obec pořídila dřevo za cenu 30.000 Kč. 
O  jejich umístění se postarali zaměstnanci obecní údržby. 
Ti se dočkali i nového elektromobilu, který stál 500.000 Kč, 
obec na  něj však získala dotaci 200.000 Kč. Nová pergola 
vyrostla i na dětském hřišti na sídlišti, stála celkem 97.000 Kč. 
Investicí za  téměř 300.000 Kč byly i  nové vstupní dveře 
do místní mateřské a základní školy.

V plánu jsou i další investice, jako například oprava boží 
muky u drnholecké silnice nebo vybudování nového parko-
viště u hřbitova, které by mělo být hotové do konce letošních 
prázdnin.

Z jednání zastupitelstva obce:
Ve čtvrtek sedmadvacátého dubna se konalo další zase-

dání zastupitelstva obce, kde bylo během tří hodin projed-
náno celkem patnáct bodů programu. Zastupitelé napří-
klad schválili směnnou smlouvu mezi Obcí Pasohlávky 
a  společností H.R.S., která vlastní bytový dům č.  p.  240. 
O  směně obecních pozemků za  dvě nebytové jednotky 
v tomto domě probíhají jednání už dlouhou dobu, naposle-
dy byla směna odsouhlasena v  prosinci loňského roku. 
Majitel společnosti H.R.S. však s danou směnou nesouhla-
sil a požadoval do směny zahrnout i pozemky v okolí byto-
vého domu, které by byly přesně vymezeny v geometrickém 
plánu. S touto směnou je svázán i souhlas obce se změnami 
v bytovém domě, jež stavebník potřebuje pro stavební úřad. 
Kromě toho si obec do  smlouvy vymínila i  ustanovení 
o tom, že H.R.S. se zavazuje obci, že poskytne právo vlastní-
kům bytových jednotek, aby vyzvali H.R.S. k bezúplatnému 

převodu podílu na společných prostorách a na pozemcích. 
Kdyby v  tomto společnost nevyhověla, obsahuje smlouva 
konečné ustanovení, že u všech, kterým nevyhoví, má obec 
právo žádat H.R.S. o  bezúplatný převod pozemků obci 
samotné. Ke  směnné smlouvě bude dále uzavřená samo-
statná smlouva o vzniku věcných břemen, včetně práva pří-
stupu do vchodů. Konečná podoba smlouvy musí být ještě 
odsouhlasena od  protistrany, tedy od  společnosti H.R.S. 
Dále byl společnosti Pasohlávská rekreační, s. r. o. udělen 
souhlas s konáním velké mezinárodní akce s názvem Super 
RallyHarleyDavidsonEurope, která se v  kempu uskuteční 
ve  dnech 16.  – 19.  května  2024. Naposledy se zde konala 
v roce 2017. S akcí souvisí i výjimka z nočního klidu od 1.00 
hod. Jednatel společnosti, pan Tomáš Ingr nabídl jako kom-
penzaci občanům s  trvalým pobytem v  obci příspěvek 
na poplatek za odpad v příštím roce. Dále zastupitelé zamít-
li dvě žádosti o  koupi stavebního pozemku pro výstavbu 
rodinného domu, a jednu žádost o koupi pozemku – ostatní 
plocha, ve  všech případech žadatelé nebyli občany naší 
obce. Naopak, na základě žádosti občanů Pasohlávek bylo 
odsouhlaseno zveřejnění záměru k prodeji pozemku parc. 
č. 5759/5 v k.ú. Pasohlávky. Jedná se o poslední volný sta-
vební pozemek v  lokalitě Pasohlávky  – východ. Zájemci 
o  koupi tohoto pozemku budou posuzování a  hodnoceni 
podle týchž pravidel, jaké byly v  případě záměru „Prodej 
pozemků pro stavbu RD v  lokalitě Pasohlávky  – východ, 
II. etapa“ (záměr obce č, 17/2021). Kupní cena za uvedený 
pozemek bude činit 1.500 Kč/m2 výměry tohoto pozemku. 
Zastupitelé také využili nabídky jednoho z  občanů, aby 
od něj obec odkoupila pozemek o výměře 1458 m2 za cenu 
1.500 Kč/m2. Tento pozemek se nachází při vjezdu do obce 
a  podle územního plánu by na  něm měl být vybudován 
budoucí obchvat Pasohlávek. Bylo také vyhověno dvěma 
občankám, které žádaly o odkup částí pozemků. V prvním 
případě se jednalo o celkovou výměru asi 24 m2, ve druhém 
případě o celkovou výměru 98 m2. V obou případech byla 
cena pozemku určena na 500 Kč/m2.

Podrobné podklady zastupitelstva jsou k  nahlédnutí 
na Obecním úřadě v Pasohlávkách.

Simona Jelénková

Okénko starostky
Vážení občané,
blíží se čas dovolených, dětem začnou letní prázdniny 

a nás čeká každoroční příval návštěvníků nejen v naší obci, 
ale i v celé rekreační oblasti. Protože k nám turisté jezdí pře-
devším za  odpočinkem a  zábavou, jak to k  dovolené patří, 
připomínám všem ubytovatelům, že v naší obci platí obecně 
závazná vyhláška o omezení hlučných činností a o nočním 
klidu. Jsou v nich uvedeny příklady rušivých činností, které 
jsou zakázány nejen v době nočního klidu, ale také o nedě-
lích, státních svátcích a státem uznaných ostatních svátcích, 
a to v době od 06:00 do 09:00 hod. a v době od 11:00 do 22:00 
hod. Zákaz neplatí plošně po  celý den, ale během dvou 
hodin dopoledne je možné kolem domu či na zahrádce něco 
málo zrealizovat, co jste nestihli během soboty nebo v týdnu. 
Činností, jež by mohla svou hlučností narušit veřejný pořá-
dek, občanské soužití nebo být v rozporu s dobrými mravy, je 
zejména provoz či používání: a) pojezdové a  traktorové 

sekačky na  trávu, b) křovinořezu, c) kotoučové a  motorové 
pily, d) brusky, e) rozbrušovačky, f) pneumatického kladiva 
a sbíječky, g) kompresoru, h) vrtačky, i) míchačky, j) drtičky 
větví (štěpkovač) apod. Kdo má zájem, vyhláška je zveřejně-
ná na  webových stránkách obce nebo je k  nahlédnutí 
na obecním úřadě.

Upozorňuji také na  opakující se problém se psy, kdy je 
jejich majitelé nechávají volně pobíhat a  dělat potřebu 
na chodníku, předzahrádkách, na trávníku či hřišti atd. Jsem 
ráda za  ty disciplinované občany, kteří své mazlíčky mají 
na vodítku a také si po nich uklízejí. Ale apeluji tímto na ty, 
kteří se tak nechovají. V  naší obci je spousta malých dětí, 
které běhají po trávě, a nemyslím si, že kdokoliv z nás by byl 
nadšený, kdyby právě to naše dítko bylo špinavé od  psích 
výkalů. Chovejme se ke svému okolí ohleduplně a nedělej-
me to, co nechceme, aby potkalo i nás. Buďme k sobě slušní, 
tolerantní a  zachovejme si vzájemnou mezilidskou úctu, 
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které je v  dnešní společnosti tak málo. A  na  vesnici by to 
mělo platit dvojnásob. Na obci, kde zná každý svého souse-
da, kde se všichni navzájem potkávají, kde se nikdo nescho-
vá za zeď anonymity, by to mělo být samozřejmostí.

To stejné platí i v případě rušení nočního klidu. V teplých 
měsících většinou spáváme při otevřeném okně, a  tak hluk 
z obce může být dost nepříjemný. Ne každý má víkend odpo-
činkový. Jsou mezi námi i takoví, co musí do práce i o víkendu. 
Jak takový občan přijde k tomu, že se vedle někdo baví, huláká 
po nocích, pouští si hudbu, zatímco on je do práce nevyspalý, 
protože neměl šanci se vyspat a odpočinout si před svou pra-
covní směnou. Doba nočního klidu není něco, co si na obci 
vymýšlíme. Je daná zákonem a zákonodárce ví, proč tuto dobu 
stanovil. Myslí totiž na lidské zdraví, které je v dnešní uspěcha-
né době neustále atakováno. To vše se na nás odráží, a nejen 
teď, ale i do budoucna. Jsou u nás platné výjimky z nočního kli-
du, které jsou zakotveny v obecně závazné vyhlášce o nočním 
klidu. V době letních prázdnin se týkají především krojovaných 

hodů a kulturních akcí v kempu Merkur. V případě potíží může-
te volat na Policii ČR tel. č. 158, která vyhodnotí, jestli jde o akci 
povolenou či nikoliv, a podle toho zasáhne.

Přejme si a hlavně dělejme něco pro to, aby v naší obci 
platilo, že slušnost, tolerance, poctivost, odpovědnost 
a  vzájemná mezilidská úcta, jsou více než alibi, více než 
psané předpisy a vyhlášky.

Milí spoluobčané, máme před sebou nejhezčí roční 
období. Ať už ho trávíte u moře či na chalupě, nebo zůstáváte 
doma v Pasohlávkách a pouze zvolníte a „dobijete baterky“, 
přeji Vám všem, abyste si ho užili. A kdo z vás vyráží na dovo-
lenou, ať se vrátí ve zdraví, bez dlah, obvazů, modřin, kožních 
spálenin a odřenin. A především, hlavně všichni odpočatí! 
To stejné přeji dětem, aby si ty letní prázdniny pořádně užily 
a byly tak připraveny v září opět nastoupit ke svým školním 
povinnostem.

Co nejpohodovější léto Vám všem přeje
Martina Dominová, starostka

Místní základní a mateřská škola
Beskydy 2023

Ve  dnech 22.  – 26.  května se konala škola v  přírodě pro 
všechny třídy čtvrtého ročníku naší školy, které se zúčastnili 
i žáci ze 3. a 4. třídy z Pasohlávek. Ubytovaní jsme byli v hote-
lu Bečva v obci Horní Bečva. Kromě skvělého jídla jsme kaž-
dý den zakusili krásy beskydské přírody. Nachodili jsme při-
bližně patnáct kilometrů, zahráli si spoustu míčových 
i  jiných her. Pobyt nám zpříjemnili animátoři, kteří si pro 
naše žáky připravili zajímavý a velmi nabitý program na téma 
Harry Potter, ve kterém se soutěžilo o pohár bradavické ško-
ly. Děti si vyzkoušely jízdu na  koloběžkách, střelbu z  luku, 
lanové aktivity, bojovaly nejen v  kouzelnických soubojích 
pomocí své čarodějné hůlky, ale také v bitvě s Nerf pistolemi. 
Chybět nemohla ani noční stezka odvahy. Na  rozloučenou 
jsme si poslední den opékali špekáčky. Velké děkuji patří 
panu kuchaři i celému personálu hotelu, kteří se o nás velice 
pěkně starali.

Na zpáteční cestě jsme absolvovali prohlídku Valašského 
muzea v  přírodě v  Rožnově pod Radhoštěm, kde jsme si 
mohli prohlédnout, jak se kdysi žilo na valašské vesnici.

Byl to týden plný nových zážitků, velmi intenzivní a  pří-
jemný jak pro žáky, tak pro pedagogy. Děkujeme.

Anna Dovrtělová, učitelka ZŠ Pohořelice
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Ze společenského života
Tradiční výstava v tradiční době

Po všech možných peripetiích v minulých letech, způsobených zejména 
koronavirovou pandemií, se v naší obci opět konala Tradiční výstava vín, a to 
v tradiční době, tedy kolem svátku sv. Josefa. Letošní rok akce vyšla na sobotu 
osmnáctého března. 

 Již tradičně patří tato akce v naší obci k těm nejnavštěvovanějším a ani 
tentokrát tomu jinak nebylo. K ochutnávce bylo připraveno celkem tři sta deva-
tenáct vzorků bílých, růžových a červených vín. Plody své práce zde prezentovali 
nejen místní vinaři, ale i ti z blízkého okolí. Z nich pak byli v jednotlivých katego-
riích vybráni a vyhlášeni šampioni výstavy.

Bílá vína: 
Jan Mrenica, Drnholec Pálava VH 19,3
Červená vína: 
Jan Skleňák, Dobré Pole Cabernet Moravia 19,2
Ročníková vína:
Ivan Binder, Pasohlávky Rulandské bílé VZC 2016 19,2
Michal Slavětinský, Brod nad Dyjí Neronet 2021 19,2
Cenu starostky obce za nejlepší kolekci vín místního vinaře získal pan Stanislav 

Šnepfenberg, který měl průměrné hodnocení 18,8 (5 vzorků).
Pravou atmosféru jihomoravského koštu pak dokreslovala cimbálová muzika 

CimbalMEN Zdenka Valáška, která hrála nejen k poslechu, ale i k tanci či zpěvu. 
Simona Jelénková



Za kytkami do Kroměříže
Floria Kroměříž, největší zahradnická výstava v  České 

republice, se stala oblíbeným cílem výletu mnoha milovníků 
květin i z naší obce. Nejinak tomu bylo i v letošním roce, kdy 
se zájezd konal v sobotu devětadvacátého dubna.

Součástí prodejní výstavy bývá tradičně i květinová expozice 
na určité téma. Tím letošním byl „Podmořský svět v květech“. 
Tato expozice byla umístěna ve vstupní hale a byla vytvořena 
z desítek tisíců květů jarních květin od českých pěstitelů a tro-
pických pokojových rostlin. Unikátní podívanou vytvořil tým 

předních českých aranžérů Jarmila a Petra Pejpalovy a zahradní 
architekt Vojtěch Zahradník.

Na  prodejní výstavě se klasicky dalo zakoupit vše pro 
dům i  zahradu od  stovky našich i  zahraničních prodejců. 
Desítky stánků pak nabízely návštěvníkům širokou nabídku 
občerstvení.

Všichni účastníci jsme si výlet jistě velmi užili a už teď se 
těšíme na další ročník.

Simona Jelénková
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Jak na ovocné stromy
Pěstitel Jan Urbánek je kapacitou v oboru řezu ovocných 

stromů, a tak jsme jej požádali, aby nám předvedl, jak se starat 
o  ovocné stromy, které jsme v  našem katastru v  posledních 
letech vysadili. Předváděcí akce se uskutečnila v neděli třia-
dvacátého dubna od  sedmnácti hodin, a  to konkrétně 
na aleji švestek, které jsou vysázeny od obce směrem ke státní 
silnici. Byli jsme zde svědky úžasného umění pana Urbánka. 
Akce to byla velice povedená a tímto bychom chtěli poděkovat 
našim občanům za účast na tomto „školení“ a rádi bychom 
všechny zájemce znovu pozvali na další ukázku řezu ovocných 
stromů, která se uskuteční na  začátku června. Děkujeme 
obci za pořádání.

Martin Hungr
Předseda kulturní komise
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Na hřišti se opět „upalovaly“  čarodějnice
Tak jako každý rok, i letos se v neděli 

třicátého dubna konalo u kabin na fotba-
lovém hřišti Pálení čarodějnic. Opékaly 
se zde špekáčky a klobásky. Nechyběla 
ani již tradiční hra na kytaru. Ačkoli se 
akce zúčastnily i „skutečné“ čarodějnice, 
upáleny byly nakonec jen ty vyrobené. 
Hlavní dík patří paní Lence Žaludkové 
za pomoc s organizací, Honzovi Dudovi 
za  parádní večer s  kytarou a  v  nepo-
slední řadě Obci Pasohlávky za pomoc 
s přípravou akce. Příští rok to posuneme 
zase o kousek dál a už se těšíme…

Martin Hungr
předseda Kulturní komise

 

Na zastávce se pomáhalo
V  neděli osmadvacátého května se 

v Café Zastávka pomáhalo, a to opravdu 
ve velkém stylu. Konalo se tu benefiční 
Dechovkové odpoledne pro Elinku.

Elinka je dvouletá holčička narozená 
se spinální svalovou atrofií, která jí brá-
ní v  normálním fungování. Aby měla 
Elinka možnost stát na vlastních nožič-
kách a  těšit se ze světa, podstupuje 
nákladné rehabilitace a  terapie. Celý 
Elinčin příběh si můžete prohlédnout 
na www.lepsizivotelince.cz

A  protože by dechovkové odpoledne 
nemohlo být bez muzikantů, pojďme si 
představit i je. Pro tuhle akci vznikla kape-
la s  pracovním názvem „Pos(h)ádková 
hudba Pasohlávky“, pod vedením kapel-
níka Petra Grufíka, který je zároveň hlav-
ním iniciátorem sbírky. Kapela vznikla ze 
samotné elity moravské dechovky, muzi-
kanti byli poskládáni celkově z  deseti 
kapel a šli do toho bez váhání a naprosto 
nezištně. Přestože byla tato akce jejich 
prvním společným představením, 
na jejich výkonu to nebylo absolutně znát.

Ke správné akci kromě muziky samo-
zřejmě patří i občerstvení. Kromě dobrot 
v podobě dortů a zmrzliny, na které jsme 
v Café Zastávka už zvyklí, si návštěvníci 
mohli vychutnat i pivo, limo, víno nebo 
kávu.

Součástí akce byla i dražba dortu ze 
„Sorry, pečeme jinak“. Jednalo se kon-
krétně o  dort red velvet s  malinami 
a  kokosovým krémem, na  kterém si 
ve  finále mohli pochutnat všichni 
návštěvníci, jelikož vítězové dražby, 
kapela Túfaranka, dala dort k dispozici 
úplně všem. Z vyvolávací ceny 1.000 Kč 
se finálová částka vyšplhala na pět tisíc. 
Na sbírku šel také celý výtěžek z prodeje 
zmrzliny, limonád, vína a piva. Pro zají-
mavost se zmrzlin ten den prodalo 456 
porcí. Na sbírku šel i výtěžek z prodeje 
dárkových předmětů v podobě např. dře-
věných podtácků z Krámku v uličce, dále 
tašek, hrníčků a vonítek.

Celé odpoledne se dá považovat 
za  velmi úspěšné, protože se podařilo 
vybrat celkem 90.565 Kč, které budou 

použity na  čtrnáctidenní terapii, která 
Elince pomáhá nejvíc. K  tomu se ještě 
kapela rozhodla pořídit Elince vířivku 
v  hodnotě čtrnáct tisíc korun. Celkově 
tak byla pokořena hranice sto tisíc korun, 
kterou si organizátoři stanovili jako cíl.
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„Chtěla bych poděkovat všem, kteří přišli a pomohli vytvořit 
naprosto úžasnou atmosféru a hlavně, že přispěli na dobrou 
věc. Také mě velmi potěšilo, že si sem našli cestu i  ti, kteří 
kavárnu běžně nenavštěvují. Celou atmosféru ocenila i Elinčina 
maminka, která mi několikrát vyzdvihla tu sousedkou pospo-
litost, která se tu vytvořila a bez níž by celá akce byla pouhou 
veřejnou sbírkou,“ vyjádřila se organizátorka Kateřina Ferbyová. 
Ta by chtěla také poděkovat všem, kteří na akci dorazili a také 
těm, kteří se na  ní jakkoli aktivně podíleli, konkrétně tedy 
Obci Pasohlávky a jejím pracovníkům, také Jarkovi Mandákovi 

za poskytnutí stanu, Tondovi Prčkovi za bezúplatné zapůjčení 
výčepu, Františkovi Štefanovi za pomoc při chystání parku, 
TJ Zetoru Pasohlávky za  poskytnutí parkovací plochy 
a  v  neposlední řadě i  své rodině za  podporu a  za  fyzickou 
pomoc při organizaci celé akce.

„Ta obrovská podpora a krásné ohlasy na celou akci nás 
rozhodně motivují k  tomu, abychom z  toho udělali tradici 
a připravili další takto příjemná odpoledne“, doplňuje Katka.

Simona Jelénková
Foto: Tejstovanka

Dopoledne plné smíchu  
a rozzářených očí

Začátek června patří dětem. Letošní dětský den se konal 
v  sobotu třetího června od  desíti hodin opět v  prostoru 
u kabin fotbalového hřiště a Yachtclubu Pasohlávky.

Jak už jsme si za ty roky zvykli, pro malé i velké návštěvní-
ky bylo připraveno mnoho zábavných lákadel a  atrakcí. 
Nejen pro ty nejmenší se zde postupně představily postavy 
z oblíbených pohádek, které si s dětmi zatancovaly, zasoutě-
žily a  také vyfotily na  památku. Zároveň si všichni mohli 
nechat pomalovat obličej, nebo „tetování“ henou. Velké 
oblibě se těšily i takové atrakce, jako nafukovací hrad, tram-
polína, houpačky nebo kolotoč. Pro ty větší a odvážnější při-
chystal Yachtclub Pasohlávky již tradiční disciplíny jako jíz-
da na  paddleboardu nebo projížďka na  plachetnici či 
v motorovém člunu. Tentokrát však nechyběly ani „tradiční“ 
disciplíny, které si pro naše ratolesti přichystaly místní spol-
ky. Myslivci například učili střílet ze vzduchovky a poznávat 
zvěř, nebo fotbalisti si samozřejmě připravili disciplíny s fot-
balovým míčem. Celkem se tu nacházelo dvanáct stanovišť, 
které musely děti absolvovat, aby si zasloužily odměnu 
v podobě dárkových balíčků. Odměnou už jen za účast jim 



ZPRAVODA J str. 9

pak byl párek v rohlíku a pití. Třešničkou na závěr akce byla 
tolik oblíbená pěna, na  kterou se všechny ratolesti těší 
vždycky nejvíc.

Na závěr se sluší poděkovat všem, kteří se na akci jakkoli 
podíleli, především tedy Obci Pasohlávky, Kulturní komisi 
při Obci Pasohlávky a  všem místním spolkům, které tak 
pomohly vykouzlit šťastné úsměvy a rozzářené oči ve tvářích 

všech přítomných dětí, a  často i  dospělých. Děkujeme 
i sponzorům za finanční dary: Restaurace U Lasa, Restaura-
ce Kometa PUB, Krámek v  uličce, Yachtclub Pasohlávky, 
Český svaz zahrádkářů Pasohlávky, Český svaz žen Paso-
hlávky, Babenky při Svazu žen Pasohlávky, Myslivecký spo-
lek Pasohlávky.

Simona Jelénková

Hasičské závody
Je tomu již tradicí, že první červnový víkend patří na míst-

ním fotbalovém hřišti hasičské soutěži O  putovní pohár 
obce Pasohlávky. Proto i tentokrát byla sobota třetího června 
od třinácté hodiny vyhrazena soutěžícím v požárním útoku. 
Závodí se ve třech kategoriích: muži, ženy a smíšený dorost. 
Naše družstva obsadila dvě kategorie, a to mužskou a smíše-
ný dorost. Muži se postavili na start jako první a útok se jím 
moc nevydařil. V konkurenci jedenácti týmů obsadili šesté 
místo. Smíšený dorost šel na start také jako první, ale na roz-
díl od mužů, jejich útok dopadl podstatně lépe. V konkuren-
ci sedmi týmů dokázali vyhrát celou kategorii. Bylo to jejich 
první vítězství v seriálu Břeclavské hasičské ligy.

Součástí našich závodů bylo i  okresní kolo v  požárním 
sportu a bojovalo se o postup mezi nejlepší týmy Jihomo-
ravského kraje, kam postupují nejlepší týmy z okresu JMK. 
Naši muži dokázali tento závod vyhrát a postoupili mezi ty 
nejlepší. Děkujeme všem fanouškům za podporu.

Jaroslav Mandák, Starosta SDH Pasohlávky
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Návštěvnické centrum Mušov – Brána do Římské říše v roce 2022
V roce 2022 bylo Návštěvnického centrum Mušov – Brána 

do Římské říše Archeologického ústavu AV ČR, Brno, v. v. i., 
(ARÚB) otevřeno v běžném provozu v období od 1. března 
do 30. listopadu (navíc se zde uskutečnila jedna jednorázová 
aktivita v prosinci). Za toto období jej navštívily celkem 8054 
osoby, což je nárůst o zhruba 31 % oproti předchozímu roku. 
Nejvíce návštěvníků našlo do tohoto prezentačního zařízení 
svou cestu v červenci (1603 osoby), srpnu (1387 osob) a září 
(1645 osob). Převážná většina návštěvníků pocházela z České 
republiky, pouze malou měrou byli zastoupeni zájemci 
z  okolních krajin. Téměř čtvrtina návštěvníků přicházela 
z Jihomoravského kraje, výraznějším podílem byli též zastou-
peni zájemci z kraje Olomouckého, Středočeského, Zlínské-
ho, z Vysočiny a z Prahy. Do Návštěvnického centra zavítali 
také zahraniční návštěvníci (podle počtu návštěvníků 
v sestupném pořadí: Slovensko, Polsko, Rakousko, Kanada, 
Irsko, Řecko, Itálie, Německo, Lotyšsko, Ukrajina, USA).

Běžnou nabídku individuálních prohlídek v  roce 2022 
ještě bohatěji, než v předchozích letech doplňovaly speciální 
jednorázové programy se stále se rozšiřujícím tematickým 
záběrem. S ohledem na skutečnost, že se Návštěvnické cen-
trum profiluje jako platforma pro popularizaci vědy, samo-
zřejmě zejména té archeologické a historické, považujeme 
za pilotní program cyklus přednášek pro veřejnost s názvem 
„In medias res“ (K  jádru věci). Od  dubna do  listopadu 
v rámci tohoto cyklu zazněly následující přednášky:
• Balázs Komoróczy: Markomané, Svébové, Germáni. 

Povídání o obyvatelích Evropy za hranicemi Římské říše
• Zuzana Loskotová: Langobardi. Cesta jednoho germán-

ského kmene napříč Evropou
• Jana Apiar: Co se našlo ve  spíži? Složení bioodpadu 

v době římské
• Michaela Kmošková: Módní trendy v době římské a co se 

z nich uchovalo v zemi
• Marek Vlach: Archeologie doby římské v digitálním věku
• Alina Szabová: Provincie Panonie, náš nejbližší římský 

soused
• Eduard Droberjar: Spony římské a spony germánské

V  návštěvnickém centru se 3.  prosince uskutečnila též 
odborná konference „Etnická a kulturní diverzita a dynami-
ka středoevropského regionu v době římské“, nad níž převzal 
záštitu hejtman Jihomoravského kraje Jan Grolich. Konfe-
renci mohli navštívit též zájemci z řad veřejnosti, kteří tvo-
řili zhruba polovinu obecenstva. Záznam přednášek, které 
zazněly na této konferenci nebo v rámci cyklu In medias res, 
lze zhlédnout na YouTube kanálu Archeologického ústavu.

V  roce 2022 se podařilo též zpracovat a  vydat novou, 
výtvarně velmi atraktivně pojatou populárně naučnou 
publikaci s názvem Brána do Římské říše. Vstupte! (autoři 
Balázs Komoróczy, Pavla Růžičková, Marek Vlach), která je 
obrazově bohatě ilustrovaným průvodcem po  nejslavněj-
ších archeologických památkách Pasohlávek.

Jednorázové programové aktivity se zčásti přidržely tra-
dičních příležitostí, jako je např.  oblíbená Muzejní noc 
(3. června), která byla věnována tématu odlévání kovových 
předmětů a  středověkým mečům. Dětský den s  názvem 
„VIDA! Exercitus I  Junior“ (25.  června) nabídl celodenní 
program s  vystoupením římských legionářů ze spolku 
Gemina, výcvik malých zájemců o služby v římském vojsku 
a různé herní úkoly pro děti. Se zkušenými lektory vědeckého 
zábavního parku VIDA science centrum mohli zábavnou 
formou prozkoumat taje stavby mostů a akvaduktů. V rámci 
programu „Exercitus“ (23.  července) návštěvníci zhlédli 
ukázky vojenských formací a  cvičných soubojů, které 
doprovázelo povídání o výstroji a výzbroji římských legio-
nářů. Program Germáni a řemesla (20. srpna) nabídl mimo 
jiné ukázky výroby textilií či keramických nádob v  podání 
historické skupiny Projekt Marobudum. Mezinárodní den 
archeologie (22.  října) Návštěvnické centrum připomnělo 
programem Doma u Římanů, jenž vedle ukázek řemeslných 
aktivit a  každodenních činností předváděných historickou 
skupinou Pannonia zahrnoval též atraktivní přednášku 
o Pompejích.

V průběhu všech jednorázových programů byly pro dětské 
návštěvníky připravovány různé vzdělávací herní prvky. 
Školní mládež patří mezi hlavní cílovou skupinu programové 
nabídky Návštěvnického centra, což se odráží také v aktivní 
nabídce edukačních programů. V roce 2022 se uskutečnily 
23 vzdělávací akce, jichž se zúčastnili celkem 754 žáci 
a jejich pedagogický doprovod. Většina skupin žáků přijela 
ze škol v Jihomoravském kraji a této nabídky využila zejména 
v měsících dubnu až červnu, resp. v  listopadu. Pracovnice 
Návštěvnického centra nabízely též přednášky na  téma 
archeologie Římanů na našem území přímo ve školách, kde 
jejich prezentace zhlédlo 165 žáků. Ve  vzdělávací činnosti 
spatřujeme mimořádný význam i  nadále, a  do  roku 2023 
vstupujeme s inovovaným programem. Věříme, že s podporou 
obcí a Krajského úřadu Jihomoravského kraje se podaří ještě 
více rozšířit okruh škol, které na Mušov zavítají.

Nejpočetněji navštívenou jednorázovou akcí roku byl 
třetí ročník festivalu „Germania subacta“. Konal se ve dnech 
2.–3. září a na Hradisko u Mušova přilákal přes tisíc návštěvníků. 
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Festival patří k největším akcím tohoto druhu s archeologickou 
tematikou v České republice, a stal se již neodmyslitelnou 
součástí kulturní nabídky regionu. Opět se odehrál jak v pro-
storách samotného Návštěvnického centra, tak především 
na rozsáhlé louce na návrší Hradiska. Organizaci festivalu 
jako nekomerční vzdělávací a  kulturní aktivitu i  v  tomto 
roce umožnila finanční dotace ze strany obce Pasohlávky 
a Jihomoravského kraje. Diváci opět přijeli nejen z okolí, ale 
i ze vzdálených koutů Čech, Moravy a Slovenska. Jejich prů-
běžné reakce potvrdily, že se třetí ročník vydařil, ba svou 
kvalitou a  atraktivitou překonal ty předchozí. Tyto reakce 
naznačují, že festival postupně získává na známosti a věhla-
su, což se snad pozitivně odrazí v  počtu návštěvníků 
na  letošním, již čtvrtém ročníku, který se koná ve  dnech  
1.–2. září 2023.                                                     Foto: ARÚB, R. Hájek
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Pomalu se nám blíží letní prázdni-
ny a  k  nim již neodmyslitelně patří 
nabitý letní program.

Snažíme se co nejvíce reagovat na 
to, co se lidem líbí, proto i  Léto plné 
zábavy 2023 bude nabité oblíbeným 

programem. Nebude chybět Wikiho svět pro děti, cimbál, 
Travesti Show, diskotéky pro děti i  dospělé, letní kino, 
které letos začne promítat již 23. června a končit bude až 
2. září. Čtvrteční večery nám zpestří Lukáš Pavlásek, Petr 
Jablonský společně s Petrem Jančaříkem, kdo má rád pís-
ničky z  nejznámějších muzikálů, ten se může těšit na 

Moniku Sommerovou a její hosty a milovníci PARTIČKY 
se mohou těšit na 10.  srpna, kdy Partička zavítá přímo 
k nám do kempu.

Bližší informace o konkrétních datech a časech vystupu-
jících se dozvíte v přiloženém propagačním materiálu.

Doufáme, že se nám všechny programy vydaří stejně 
úspěšně, jako Zahájení sezóny, kdy nás o  tomto víkendu 
navštívilo 4.328 platících hostů a 750 hostů na pozvání (včet-
ně občanů Pasohlávek s permanentním vstupem do kempu).

Tímto Vás všechny srdečně zveme na další program 
a těšíme se na Vaši návštěvu.

Tým Kempu Merkur Pasohlávky.

Kemp Merkur Pasohlávky
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Jubilanti duben
Helena Karvaiová 89 let
Božena Suchánková 85 let
Alfred Ferby 84 let
Zbyněk Hájek 76 let
Vojtěška Mikulášková 72 let
Jiřina Chludilová 71 let
Jiří Slabý 69 let
Zdeněk Suchánek 63 let
Rostislav Dubš 61 let
Jaroslav Paleček 61 let

Jubilanti květen
Anežka Paradiová 89 let
Josef Aláč 73 let 
Petr Kadlíček 72 let
Emílie Ingrová 69 let
Věra Opluštilová 67 let

Jubilanti červen
Jarmila Jedounková 82 let
Anna Wächterová 81 let
Ol’ga Langová 80 let
Milan Šnepfenberg 80 let
Bohuslav Opluštil 71 let
Jitka Uherková 70 let
Zdeněk Jelének 66 let
Ivan Zelenák 65 let

Uvedeni byli pouze občané, kteří 
svým podpisem vyslovili souhlas se 
zveřejněním. Kdo z jubilantů násle-
dujících měsíců má zájem o zveřej-
nění ve společenské kronice zpra-
vodaje, může se podepsat na OÚ. 
Děkujeme za pochopení.

Narození
Dne 26. března 2023 se Barboře 
Malikové a Petru Čechovi narodila 
dcera Klára.
Dne 12. dubna 2023 se Marianě 
Peckové a Lukáši Tretinovi narodila 
dcera Josefina Eleanor.
Dne 2. května 2023 se manželům 
Tereze a Martinovi Hungrovým 
narodil syn Hynek.
Rodičům i prarodičům blahopřejeme.

Úmrtí
Dne 18. dubna 2023 zemřel pan 
Roman Kalousek.
Dne 27. dubna 2023 zemřel pan 
Miroslav Ingr.
Pozůstalým vyslovujeme  
upřímnou soustrast. 

 Společenská kronikaAqualand Moravia
Na rozlučku se svobodou  
do Aqualandu Moravia

Slova jako covid, koronavirus či 
pandemie byla v  posledních letech 
skloňována snad ve všech aspektech 
lidského života. Dotkla se nejen škol, 
zaměstnání, veřejné dopravy či restau-
račních zařízení, ale ovlivnila napří-
klad i uzavírání sňatků. A právě na ty se 
v letošním červnu zaměřil i Aqualand 
Moravia.

V  poslední době se totiž u  nás pod 
Pálavou „roztrhl pytel“ s rozlučkami se 
svobodou. Aqualand Moravia se proto 
rozhodl ulevit už tak vysokým nákla-
dům na pořádání svatby v sezóně 2023 
a všem nastávajícím ženichům a nevěs-
tám nabízí zlevněné vstupenky. Stačí 
jim k  tomu svatební oznámení. Cena 
platí i pro registrované sňatky.

Dámské i  pánské rozlučky získají 
vstupenku v hodnotě tisíc korun jen za 
299 Kč. „Platí to nejen pro nevěsty 
a ženichy, ale také pro jejich doprovod, 
a to až do deseti lidí,“ uvedl marketingo-
vý manažer Aqualandu Moravia Tomáš 
Svoboda. Dále dodává: „Stačí, když se na 
pokladnách prokážou svatebním ozná-
mením, kde bude jejich jméno a datum 
sňatku, který bude letos“. Vedení aqua-
parku také spoléhá na to, že když si zde 
snoubenci vytvoří nezapomenutelné 
zážitky ještě před svatbou, budou se sem 
rádi vracet i  v  následujících letech už 
jako manželé a třeba i se svými dětmi.

Svatební akce platí od 1. do 30. červ-
na 2023.

Text: Simona Jelénková
Foto: Aqualand Moravia


